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Protokół XL/23 
XL Sesji VIII Kadencji Rady Gminy Raczki 

odbytej w dniu 27 czerwca 2023 r. 
 

Obrady XL Sesji Rady Gminy rozpoczęły się o godz. 1000 i trwały do godz. 1113. 
 

Miejsce obrad Sala widowiskowo – koncertowa w Raczkach ul. Plac Kościuszki 37, 16-420 Raczki. 
 

Radni obecni na sali obrad: 
1. Bartoszewicz Witold 
2. Dębski Jacek 
3. Kłoczko Wiesław 
4. Król Jan 
5. Krzykwa Janusz 
6. Kwiatkowski Romuald 
7. Naruszewicz Piotr 
8. Olszewski Jan 
9. Ostapowicz Ewa 
10. Ostrowski Stanisław 
11. Renowicki Henryk 
12. Słowikowski Piotr 
13. Staniszewski Leszek 
14. Sutuła Antoni 
15. Artur Tylman 
 

Ponadto w obradach uczestniczyli: 
Wójt Gminy Raczki – Pan Andrzej Szymulewski 
Zastępca Wójta Gminy – Pani Ewa Konstantynowicz 
Skarbnik Gminy – Pani Agnieszka Grzędzińska 
Radca prawny – Pan Jerzy Lewczuk 
Kierownik Referatu Gospodarki Komunalnej i Inwestycji - Pan Mariusz Zalewski 
Inspektor ds. obsługi Rady Gminy – Pani Danuta Grabowska 
Pracownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Raczkach – Pani Marta Litwiniuk 
Przewodniczący Rady Powiatowej Podlaskiej Izby Rolniczej – Pan Daniel Gajewski 
Delegat Podlaskiej Izby Rolniczej – Pan Mariusz Putra 
Delegat Podlaskiej Izby Rolniczej – Pan Andrzej Wasilewski 
Sołtysi wsi wg załączonej listy obecności do protokołu.  
 

Pkt 1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 
 

Sesję otworzył Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski wypowiadając formułę: 
 

„Otwieram XL Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Powitał przybyłych na sesję Rady Gminy Raczki gości: Wójta Gminy Raczki Pana Andrzeja 
Szymulewskiego, Zastępcę Wójta Gminy Panią Ewę Konstantynowicz, Skarbnika Gminy Panią 
Agnieszkę Grzędzińską, Radcę prawnego Pana Jerzego Lewczuka, Pracownika Gminnego Ośrodka 
Pomocy Społecznej w Raczkach Panią Martę Litwiniuk, Kierownika Referatu Gospodarki Komunalnej i 
Inwestycji Pana Mariusza Zalewskiego, Przewodniczącego Rady Powiatowej Podlaskiej Izby Rolniczej 
Pana Daniela Gajewskiego, Delegata Podlaskiej Izby Rolniczej Pana Mariusza Putrę, Delegata Podlaskiej 
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Izby Rolniczej Pana Andrzeja Wasilewskiego, Państwa Radnych, Państwa Sołtysów, pracowników 
Urzędu Gminy i wszystkich obecnych na Sesji. 
 

Pan Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że na ustawowy skład zgodnie z listą obecności w obradach 
uczestniczy 15 radnych, w związku z tym obrady Rady Gminy są prawomocne. 
 

Pkt 2. Przyjęcie porządku obrad. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poinformował, że porządek obrad sesji Radni 
otrzymali w zawiadomieniu o zwołaniu sesji z dnia 19.06.2023 r. wraz z materiałami do poszczególnych 
punktów.  
Zapytał radnych, czy wnoszą uwagi, propozycje zmian do przedstawionego porządku obrad. 
Do porządku obrad nie zgłoszono uwag, wobec czego Przewodniczący Rady poddał pod głosowanie 
porządek obrad. W wyniku głosowania jawnego 15 głosami „za” został przyjęty przez Radę Gminy 
następujący porządek obrad XL Sesji Rady Gminy Raczki: 

1. Otwarcie obrad i powitanie gości. 
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z obrad XXXIX Sesji Rady Gminy. 
4. Sprawozdanie Wójta z działalności w okresie międzysesyjnym. 
5. Interpelacje i zapytania Radnych (składane w formie papierowej). 
6. Informacja Wójta o zgłoszonych żądaniach i wydanych decyzjach, związanych z ustaleniem planu 

miejscowego. 
7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie powołania Zespołu ds. zaopiniowania kandydatów 

zgłoszonych na ławników Sądu Rejonowego w Suwałkach na kadencję 2024-2027. 
8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie trybu i sposobu powoływania oraz odwoływania 

członków Zespołu Interdyscyplinarnego ds. Przeciwdziałania Przemocy Domowej w Gminie 
Raczki. 

9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Regulaminu udzielania pomocy materialnej 
o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie Gminy Raczki. 

10.  Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie upoważnienia Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy 
Społecznej w Raczkach do prowadzenia postępowań i wydawania decyzji administracyjnych  
w sprawach świadczeń pomocy materialnej dla uczniów o charakterze socjalnym. 

11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustalenia wysokości opłat za 
korzystanie z wychowania przedszkolnego uczniów objętych wychowaniem przedszkolnym do 
końca roku szkolnego w roku kalendarzowym, w którym dziecko kończy 6 lat w szkołach 
prowadzonych przez Gminę Raczki. 

12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie szczegółowego sposobu określenia wymagań, jakie 
powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie zezwolenia w zakresie opróżnianie 
zbiorników bezodpływowych i osadników w instalacjach przydomowych oczyszczalni ścieków  
i transportu nieczystości ciekłych. 

13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2023 r. 
14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej Gminy 

Raczki na lata 2023– 2026. 
15. Odpowiedzi na zapytania Sołtysów, wolne wnioski Radnych i mieszkańców, oświadczenia. 
16. Zamknięcie sesji. 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 11 pkt 2 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 3. Przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 
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Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poinformował, że protokół z XXXIX Sesji Rady 
Gminy wyłożony był do wglądu w Urzędzie Gminy, jak również projekt protokołu został udostępniony 
na stronie BIP Urzędu Gminy Raczki. Pan Przewodniczący zapytał, czy były jakieś uwagi do protokołu. 
Pracownik ds. obsługi Rady Gminy stwierdził, że nie było uwag. Przewodniczący Rady poddał pod 
głosowanie przyjęcie protokołu z poprzedniego posiedzenia. 
W wyniku głosowania jawnego protokół z poprzedniego posiedzenia został przyjęty głosami 15 „za” 
przez Radę Gminy. 
Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 11 pkt 3 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 4. Sprawozdanie z działalności Wójta z pracy w okresie międzysesyjnym. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski udzielił głosu Przewodniczącemu Rady Powiatowej 
Podlaskiej Izby Rolniczej Panu Danielowi Gajewskiemu. 
 

Przewodniczący Rady Powiatowej Podlaskiej Izby Rolniczej Pan Daniel Gajewski – Poinformował, że 
jeszcze do końca tego tygodnia, do piątku, jest czas na złożenie wniosku obszarowego. Później jest już za 
każdy dzień potrącenie 1% z dochodu. Wniósł, że jest teraz szereg uruchomionych różnych działań, tj.: 
dopłaty do nawozów, dopłaty do zbóż, wypłaty do materiału siewnego po raz drugi. Stawka, jeżeli chodzi 
o materiał siewny, znacznie wzrosła, praktycznie podwójnie. 
Jeżeli chodzi właśnie o kwestię dopłaty do nawozów, do 14 lipca jest termin na złożenie wniosku, 
podobnie, jeśli chodzi o dopłaty do zbóż. Wyjaśnił, że dzięki inicjatywie Izby Rolniczej jest możliwość 
ubiegania się o ww. dopłatę do zboża przez rolnika, który sprzedał zboże drugiemu rolnikowi, pod 
warunkiem, że rolnik, który odkupuje, posiada zwierzęta, że go skarmi w gospodarstwie. 
Wniósł, że ze względu na no tą wojnę w Ukrainie, zachwiany został ten rynek zbożowy, ponieważ bardzo 
dużo zboża wpłynęło do Polski, co spowodowało i spadki cen, i że nie można tego nigdzie sprzedać, więc 
takie działanie zostało uruchomione. 
W tym roku bardzo dużo wprowadzono zmian w ogóle, oraz we wnioskach obszarowych. Kolejne 
zmiany zostaną wprowadzone w sierpniu br., przez co będzie można nanosić zmiany we wnioskach 
obszarowych dotyczące ekoschematów.  
Stwierdził, że 116 € to będzie kwota, którą rolnik otrzyma na pewno, a pozostałe pieniążki, które rolnik 
będzie otrzymywał, to będzie otrzymywał za coś, czyli, będzie musiał spełnić warunki przyjętego 
ekoschematu. Wielu osobom to się nie podoba, wielu rolników ma do tego zastrzeżenia, no tak to już jest 
Unia Europejska, prawdopodobnie naciski swoje wywiera. 
W sierpniu ma być kolejna jakaś zmiana, taka luzująca te przepisy, ponieważ obecnie każdy rolnik 
powinien spełniać taki wymóg: 80% okrywy roślinnej na zimę, co jest naprawdę problematyczną sprawą. 
Okrywa roślinna obejmuje trawy, oziminy, poplony, również wchodzi ściernisko. 
Jednakże doświadczenie mówi, że wiosenna orka sprawdza się jedynie tylko pod kukurydzę, ale pod 
resztę upraw, to spowoduje obniżkę plonów. Wniósł, że Izba Rolnicza z takimi rzeczami, próbuje 
walczyć i prawdopodobnie, da się to troszeczkę ominąć. Będzie inny okres wzięty pod uwagę, bo 
prawidłowo okrywa roślinna powinna być od 1 listopada do 15 lutego. W tym okresie, każdy rolnik 80% 
okrywy roślinnej powinien w swoim gospodarstwie zapewnić. 
Wyjaśnił, że Unia Europejska bardzo duży nacisk kieruje w kierunku ochrony środowiska, tj. że przy 
obecnym sposobie prowadzenia upraw, gdy pada deszcz, odbywa się tzw. spływ powierzchniowy, że to 
degradacja gleb. 
Wniósł, że od 9 maja br. każdy rolnik może hodować trzodę chlewną na własne potrzeby do 10 sztuk  
i, jako Izba byli za tym, chociaż wiemy, że ci hodowcy, którzy mają duże chlewnie, gdzie mają spełnioną 
bioasekurację, ten fakt bardzo nie podoba się, gdyż musieli dużo pieniędzy wyłożyć na dostosowanie do 
tych wymogów. 
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Odniósł się do kwestii obowiązku rejestracji drobiu wynikającej z przyjętych przepisów, stwierdzając, że 
według stanowiska Izby i wniesionych sprzeciwów, nie trzeba rejestrować drobiu, jeżeli ten drób jest na 
własne potrzeby hodowany. Inaczej się ma, gdy ten drób lub pochodne z hodowli wchodzą na rynek. To 
wtedy, już zupełnie inne przepisy wchodzą w grę. 
 

Radny Pan Wiesław Kłoczko – wniósł zapytanie, czy trzodę trzeba rejestrować? 
 

Przewodniczący Rady Powiatowej Podlaskiej Izby Rolniczej Pan Daniel Gajewski – wyjaśnił, że trzodę, 
trzeba zarejestrować, jednakże są złagodzone przepisy odnośnie chowu, tj.: nie trzeba ogrodzenia, nie 
trzeba prowadzić ewidencji osób wchodzących, wychodzących, ale podstawowe rzeczy muszą być 
spełnione. Z rejestracji zwierząt, nikt z tego nie zwolni. 
 

Radny Pan Wiesław Kłoczko – stwierdził, że jak jeszcze się gospodarzyłem, to np. jak miałem bydło, to 
już trzody nie mogłem chować. To teraz, jak to będzie? 
 

Przewodniczący Rady Powiatowej Podlaskiej Izby Rolniczej Pan Daniel Gajewski – wyjaśnił, na 
podstawie informacji od Powiatowego Inspektoratu Weterynarii, że można hodować tę trzodę, tylko też 
pod pewnymi warunkami, do 10 sztuk. 
Zwrócił uwagę, że może w takiej sytuacji łatwiej w takim gospodarstwie, gdzie niespełniona jest taka 
bioasekuracja tak, jak w dużym, coś się rozprzestrzenić, pojawić obok takiego, załóżmy dużego hodowcy, 
no i wtedy konsekwencje właśnie, głównie będzie ponosił ten duży hodowca. Wniósł nadzieję, że tak nie 
będzie. Stwierdził, że obecnie jest coraz trudniej prowadzić to gospodarstwo. W przeszłości na wsi 
pozostawał ten, który nie chciał dalej się uczyć i sobie poradził. Jednakże obecnie okazuje się, że teraz 
musi zostać na wsi taki najmądrzejszy, ponieważ w związku z wprowadzonymi zmianami, np. od 
stycznia br. Agencja wprowadziła nową aplikację, przez którą trzeba rejestrować zwierzęta, stwarza 
problemy i jest przez to masa błędów, problemów, tworzy się bałagan. Nawet Weterynaria ma problemy 
z wykonywaniem swoich czynności, jeśli chodzi o kontrolę, bo z tej aplikacji po prostu, no nie jest w 
stanie dobrze odczytać, wyczytać. Wszyscy mają tej biurokracji dość, tzn. natłoku tych prac i ilości tych 
papierów. 
Od stycznia tego roku, nie jest wydawany paszport dla zwierzęcia i szczególnie starsi rolnicy mają 
problem, bo wiedział, co ma, tj. jaka ta sztuka była, w jakim wieku. Obecnie ci ludzie, się gubią. 
Formularze są pozmieniane. Agencja nie wydaje już formularzy papierowych do rejestracji. 
Często do nas przychodzi taki starszy człowiek, trzeba go obsłużyć od a do z, a za 2 lata nie będzie wersji 
papierowej, tylko wszystko elektronicznie. To spowoduje, że jakaś grupa rolników znowu się wykruszy. 
Zniechęci to pewną grupę osób, które mają jeszcze zapał i chciałby pracować, ale właśnie przez to, że 
wszystko przechodzi na tą formę elektroniczną, nie poradzą i zniechęcą się przez kontrole, sankcje. 
Nadmienił, że rolnictwo się kruszy, i to mocno. 
Odniósł się do kwestii suszy, stwierdzając, że w przeszłości powoływane były komisje w gminach do 
szacowania takich szkód. Przytoczył, że było przy tym dużo pracy, aby te protokoły wykonać, zrobić, ale 
ci ludzie mieli to ręku, w Agencji składali wnioski na suszę, jakieś pieniążki z tego były. 
Obecnie teraz, to należy złożyć elektronicznie wszystko. Nawet kalkulacja dotycząca suszy, wykonana 
przez Instytut Uprawy i Nawożenia Gleb w Puławach, która prowadzi jakby taki monitoring i wysyła 
takie raporty, czy ta susza jest, czy jej nie ma. 
Odniósł się do panującej tendencji osiedlania się takich mieszkańców wsi nietrudniących się rolnictwem, 
przez co zmniejsza się liczebnie czynnych rolników prowadzących gospodarstwa. 
Często w takich wsiach pojawiają się konflikty, tj. pretensje, że wywożony jest obornik, panujący przez 
to smród, warkot maszyn rolniczych, itp. sytuacje.  
Stwierdził, że Izba wnioskowała w Ministerstwie o coś takiego, że jeżeli mieszkaniec kupuje sobie 
działeczkę na wsi i chce tam mieszkać, to winien podpisać u notariusza taką klauzulę, dotyczącą, że godzi 
się na takie warunki, które są na wsi, tj. zapachy są różne, zwierzęta dają swój głos, itp. 
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Odniósł się do wieloletnich prób zdefiniowania Rolnika aktywnego zawodowo, czyli to człowiek, który 
na tej wsi pracuje, z tego się utrzymuje. Generalnie ma to na celu, aby te pieniążki z dopłat trafiały 
wyłącznie do rolników, którzy pracują, którzy się utrzymują z tego. 
Zgodnie z danymi ze spisu rolnego w Polsce mamy 1.300.000 gospodarstw, a produkcyjnych jest około 
350-300. Natomiast, dopłaty biorą wszyscy oczywiście, ale produkcyjnych jest tylko taka ilość. 
Podobna sytuacja ma miejsce na Komisjach Rolnictwa, gdzie najmniejszą grupę, którzy w niej zasiadali, 
to są rolnicy. Jest bardzo dużo organizacji ekologicznych, zielonych, które mają taki nacisk na tą politykę, 
że dużo rzeczy po prostu nam blokują. 
Poruszył kwestię wprowadzenia po 2027 r. zakazu trzymania zwierząt na uwięzi, tj. obowiązku trzymania 
bydła w oborach bezuwięziowych, co spowoduje likwidację hodowli przez rolników, ponieważ budowa 
nowej obory niesie za sobą ogromne koszty. Generalnie ma w ciągu 20-30 lat pogłowie bydła ma się 
zmniejszyć o połowę. 
Obecnie coraz mniej ludzi, na tej wsi zostaje, ponieważ nie ma następców. 
Stwierdził, że władze w Ministerstwie wiedzą o problemach w rolnictwie, ale zasłaniają się 
niejednokrotnie przepisami, ograniczeniami ze strony Unii. 
Generalnie przyjęte są założenia w Unii dotyczące ochrony klimatu i środowiska. Produkcja się nie liczy. 
Jesteśmy rejonem mleczarskim i od tego roku, praktycznie od początku roku nie ma miesiąca, gdzie 
mleko nie szło w dół. Koszty produkcji, trochę odtaniały nawozy, paliwo jest na takim poziomie może, 
jak było, może troszeczkę tańsze, ale mimo wszystko pasza jest droższa. 
Jesteśmy w przededniu, to znaczy, za miesiąc będą żniwa i jeżeli dalej zboże z Ukrainy będzie jechało, to 
dla polskiego rolnika będzie klapa, jeżeli chodzi o ceny tych zbóż. 
W związku z tą sytuacją mleko, zboża naprawdę są w dużym zagrożeniu. 
Rozważane jest wprowadzenie dopłat do mleka, ale czy to jest dobre rozwiązanie? 
Wniósł, że 28 lipca br. kończy się kadencja Izby Rolniczej i, że z takiej Gminy, jak Raczki, to znajdzie 
się takich prężnych z 2 rolników, którzy chcą jeździć, reprezentować i walczyć o rolnictwo. 
 

Radny Pan Leszek Staniszewski – stwierdził, że niektóre poruszone dzisiaj sprawy należałoby kierować 
do władz Ministerstwa. 
 

Przewodniczący Rady Powiatowej Podlaskiej Izby Rolniczej Pan Daniel Gajewski – odpowiedział, że są 
kierowane w bardziej pikantnej formie. 
 

Radny Pan Witold Bartoszewicz – wniósł zapytanie w temacie likwidacji skutków suszy, gdyż do tej pory 
była komisja 3-osobowa, która wizualnie stwierdzała na danym polu procentowy ubytek plonów, to teraz, 
jak to przejdziemy do formy elektronicznej, to rolnik sam będzie ustalał i podawał? 
 

Przewodniczący Rady Powiatowej Podlaskiej Izby Rolniczej Pan Daniel Gajewski – odpowiedział, że 
wnioski składa się elektronicznie. IUNG na podstawie map określa, czy na danym obszarze jest ta susza, 
czy nie ma. Przy pomocy takiej aplikacji wysyła się do niego takie dane, i opracowywana zostaje 
kalkulacja i wychodzi procent. I ten procent, ta kalkulacja z procentem, to jest załącznik do wniosku do 
Agencji. 
 

Wójt Gminy Raczki Pan Andrzej Szymulewski – wniósł zapytanie, czy znana jest ilość zalegającego 
zboża w magazynach w Województwie Podlaskim, a ile zostało zwiezionych, jeżeli chodzi o zboże 
ukraińskie? 
 

Przewodniczący Rady Powiatowej Podlaskiej Izby Rolniczej Pan Daniel Gajewski – stwierdził, że nie 
posiada takich informacji pomimo prób ich pozyskania, bo nie jest to taka informacja, którą chętnie chcą 
udzielać. 
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Wójt Gminy Raczki Pan Andrzej Szymulewski – zapytał, czy może pan powiedzieć, na tle Polski, jak 
wygląda sytuacja w Województwie podlaskim? 
 

Przewodniczący Rady Powiatowej Podlaskiej Izby Rolniczej Pan Daniel Gajewski – stwierdził, że 
Województwo podlaskie nie jest takim wiodącym producentem zbóż, ale głównie mleka i dzięki temu 
oraz szczątkowej hodowli trzody te zboże jest skarmiane. Uważa, że najbardziej poszkodowanymi takimi 
województwami pod kątem produkcji roślinnej są: Województwo lubelskie, warmińsko-mazurskie. 
Część rolników zboże sprzedała po żniwach, a część rolników trzyma to dalej, ponieważ miało drożej, 
chociaż cena była bardzo dobra. Analizując sytuację na rynku zbóż rozmawiał jednym takim punktem 
skupującym, który wskazał, że zrobiło się takie zatkanie na rynku zbóż po tamtego rocznych zbiorach, bo 
rolnicy trzymali, sadząc, że będzie jeszcze wyższa, ale się przeliczyli. Po tych żniwach ludzie będą chcieli 
sprzedawać. 
 

Radny Pan Leszek Staniszewski – wniósł, że to pan Minister mówił: „rolnicy trzymajcie zboże, będzie 
droższe” i rolnicy słuchali tego Ministra. 
 

Przewodniczący Rady Powiatowej Podlaskiej Izby Rolniczej Pan Daniel Gajewski – stwierdził, że też 
posłuchał tego Ministra, który potem się tłumaczył, że ceny dyktuje wolny rynek i nie jest w stanie 
przewidzieć cen, itp. Generalnie prawdopodobnie bardzo dużo zalewa tego zboża. 
 

Wójt Gminy Raczki Pan Andrzej Szymulewski – zapytał czy jako przedstawiciel naszej Suwalskiej Izby 
Rolniczej, bierze udział w konsultacjach też ze stroną rządową? 
 

Przewodniczący Rady Powiatowej Podlaskiej Izby Rolniczej Pan Daniel Gajewski – wyjaśnił, że 
działalność Izby Rolniczej opiera się często na opiniowaniu wniesionych ustaw podlegających 
zaopiniowaniu: opiniuje się je, wnosi uwagi, popiera lub neguje, jak również przedstawiciele uczestniczą 
w spotkaniach: z Wojewodą, czy Wiceministrem Rolnictwa Lechem Kołakowskim przedstawiając 
problemy rolnictwa. 
 

Wójt Gminy Raczki Pan Andrzej Szymulewski – zapytał, czy wasze postulaty, propozycje są odbierane  
w sposób taki zauważalny? Coś się zmienia? Wasze głosy są brane pod uwagę? 
 

Przewodniczący Rady Powiatowej Podlaskiej Izby Rolniczej Pan Daniel Gajewski – stwierdził, że ciężko 
powiedzieć, na pewno w jakimś procencie. Często spotkania przebiegają w burzliwej atmosferze, 
problemy rolników są wykrzykiwane, więc czy to Wojewoda, czy Wiceminister słyszy, ale czy one są 
dalej przekazywane nie jest pewien. Na niektóre problemy poruszane podczas spotkań lub wnioskowane 
korespondencyjnie przychodzą odpowiedzi. Wniósł, że zgłaszał problem w działaniu aplikacji na 
potrzeby wniosków obszarowych, tj. drukując mapkę ten wydruk to czarna plama, nic nie widać. Rolnik 
musi czasami to komuś przekazać, z tego skorzystać do Ministra, również wysłałem wniosek w tej 
sprawie do Agencji, a w odpowiedzi dostałem, że to jest wina drukarki, gdzie nie jest to do końca prawdą. 
Poważniejszym problemem stanowią różnice w powierzchni pomiarów agencyjnych wykonywanych na 
potrzeby wniosków obszarowych. Był on wielokrotnie zgłaszany do naszych zwierzchników, ministrów, 
europosłów, a mianowicie podczas jednego ze spotkań do posła Krzysztofa Jurgiela, który jest geodetą 
został wniesione wniosek o wyjaśnienie tych różnic, tj.: w jednym roku hektar ma powierzchnię 1,5 ha, 
drugim ma 90, a potem ma 1,15 ha. Za te rozbieżności rolnik jest sankcjonowany, albo za dużą 
powierzchnię wykazał, to później podaje tyle, co Agencja. To potem wychodzi, że za mało, i w każdym 
roku inna powierzchnia. W odpowiedzi otrzymał, że problem jest wiadomy dla europosła Jurgiela, ale nic 
z tym nie może zrobić. Rolnik mając jakieś zobowiązanie, a ta powierzchnia mu się skacze, a po np. 5 
latach okazuje się, że tam ten właśnie hektar był mniejszy, niż 1 ha, i jest sankcjonowany 5 lat do tyłu.  
 

Wójt Gminy Raczki Pan Andrzej Szymulewski – zapytał, od czego to zależy? 
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Radny Pan Jan Olszewski – wyjaśnił, że spotkał się z tłumaczeniem, że to zależy od pory dnia, kiedy leci 
tamtędy samolot robiący zdjęcia. Np. jeżeli przy działce jest las, ta linia brzegowa lasu nie ma linii prostej 
i często cień padający z tej ściany lasu na ta działkę jest przyjmowany, jako linia brzegowa lasu. 
 

Przewodniczący Rady Powiatowej Podlaskiej Izby Rolniczej Pan Daniel Gajewski – wyjaśnił, że kontrole 
na miejscu wykonywane przez Agencję podpisuje geodeta z uprawnieniami, że ten hektar rzeczywiście 
ma 1 ha, a za 2 lata on ma 80 arów, i nikt nie jest w stanie tego wyjaśnić. Od momentu funkcjonowania 
tych dopłat bezpośrednich, ten problem istnieje i tego nie da się tego uregulować. Niby jest ustalona 
powierzchnia chociażby na podstawie wypisów z Rejestru gruntów, ale Agencja nie respektuje tego. 
 

Wójt Gminy Raczki Pan Andrzej Szymulewski – zapytał, na co przeznaczane są pieniądze, tj.: 2% 
podatku, które trafiają z gmin na Izby Rolnicze? Stwierdził, że niektórzy rolnicy nie wiedzą, na czym 
polega działalność Izby Rolniczej, bo bardziej znają, co robią ODR-y, ARiMR i inne agencje, a w dniu 
dzisiejszym zostało to wyjaśnione. Wniósł zapytanie o obecne warunki lokalowe, bo dochodziły słuchy  
o pewnych trudnościach z tym związanych. 
 

Przewodniczący Rady Powiatowej Podlaskiej Izby Rolniczej Pan Daniel Gajewski – poinformował, że 
biuro Izby Rolniczej mieści się na ul. Sportowej. Jest to stary budynek, którego zarządcą jest Wojewoda  
i w jego gestii jest decyzja, co do losów tego budynku, tj.: czy będzie on zburzony, czy wyremontowany. 
Budynek jest nieocieplony, przez co generuje duży koszt ogrzewania, a co z tym idzie i wynajmu. 
Znajdują się tam są trzy firmy, tj.: Ośrodek Doradztwa Rolniczego, Państwowa Inspekcja Ochrony Roślin 
i Nasiennictwa i nasza Izba Rolnicza. 
Odniósł się do zapytania w kwestii finansowania z 2% podatku, który idzie na Izby Rolnicze. Wskazał, że 
Podlaska Izba Rolnicza zgodnie z informacją przekazaną przez Zarząd, jest najbiedniejszą Izbą Rolniczą, 
ze względu na słabe gleby w Województwie podlaskim i w związku z tym, jako Izba Rolnicza, też 
prowadzi działalność taką gospodarczą, tj.: robimy wnioski, sprzedajemy kolczyki dla bydła. Środki 
przekazywane przez gminy idą na działalność, tzn. na wyjazdy: do Warszawy, do Brukseli, na Rady 
Powiatowe, do poszczególnych gmin, jak również zapraszamy gości i miejscowych, i z województwa. 
Często na sfinansowanie pewnych zamierzeń, wyjazdów i akcji trzeba jakiś sponsorów szukać. Nigdy nie 
odmawialiśmy wstawiennictwa za rolników, czy to w deszcz, czy w pandemii jeździło się do Warszawy. 
Mamy świadomość, że działania naszych struktur odbierane są, jako znikome, ale dążymy do 
rozwiązywania problemów rolnictwa. Wysyłamy pisma z problemem do Wojewody idzie to dalej, 
załóżmy do Ministerstwa. Generalnie trzeba stwierdzić, że w ciągu tych czterech ostatnich lat naprawdę, 
co roku jest tyle dodatkowych pieniążków, które wpływają do rolnictwa. Faktem jest, że rolnicy mają 
pretensje, iż jest coraz więcej gromadzić muszą dokumentów, ale dzięki temu może korzystać z dopłat, 
jakie rolnictwo otrzymuje z Unii. 
Stwierdził, że dzięki tym środkom część ludzi inwestuje, ale spotyka się z różnym nastawieniem  
w kwestii środków unijnych wynikającej z sytuacji, tzn.: inaczej produkcyjny rolnik podchodzi, inaczej 
rolnik, który chce do tej emerytury doczekać albo, gdy nie ma następców. 
Stwierdził, że gdyby Ukraina z dnia na dzień się znalazła w Unii Europejskiej, to naprawdę nasze 
rolnictwo jest zagrożone, ponieważ bez porównania ziemie są inne, a co za tym idzie plony i koszty 
produkcji.  
Rolnictwem tam zajmują się, nie zwykli rolnicy, tylko firmy, konsorcja, z udziałem zachodniego kapitału. 
Na obecną sytuację ze zbożem w kraju dużo można zarzucić jakimś tam decydentom, bo do Polski nie 
jechało zboże, tylko zboże techniczne, a czegoś takiego nie ma w nazewnictwie. Jest zboże paszowe, 
konsumpcyjne i siewne. I tego nie można było kontrolować. Później zmieniono nazewnictwo na czyściwo 
młynarskie. Wskazał, że ktoś, jak ma produkcję zwierzęcą, to może nie odczuje tego za bardzo, ale ktoś, 
kto tylko na produkcji roślinnej się opiera, a prognozowane ceny są na poziomie 500 - 600 zł, to czeka 
niewykluczone bankructwo. 
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Stwierdził, że jeśli chodzi o tą Izbę, to za dużo ona nie może, ale jak nie będzie Izby, doceńcie to, że ktoś 
jeszcze chce pojechać i w waszej sprawie coś powiedzieć. Często osoby wchodzące w skład tej Izby mają 
swoje obowiązki, rodziny. Ludzie zrobili się wygodni i często nie mają czasu, lub wolą odpocząć, niż 
poświęcić się za wszystkich. Czasami trzeba i wrogów sobie narobić, bo coś takiego się mówi, no 
niekoniecznie pod tego słuchającego, ale to trzeba robić wszystko w sposób kulturalny, inteligentny, ale 
musi być ten głos słyszalny. 
Wspomniał, że 24 września br. są wybory do Izb Rolniczych zachęcił do udziału i wyłonienia 
reprezentantów z Gminy Raczki. 
 

Sołtys Pani Ewa Więcko – zapytała odnośnie dopłat do nawozów? Czy zmieni się data zakupu nawozów, 
czy pozostanie w tym samym terminie, bo wiem, że tam były też składane takie deklaracje? 
 

Przewodniczący Rady Powiatowej Podlaskiej Izby Rolniczej Pan Daniel Gajewski – Tak, były składane 
deklaracje. Nie powiem, kiedy ale mają być zmienione. 
 

Sołtys Pani Ewa Więcko – odniosła się do sprawy umożliwienia hodowli trzody chlewnej przez rolników, 
a mianowicie, że po rozmowie z weterynarią odnośnie zasad tej hodowli należy stwierdzić, że ta hodowla 
objęta jest pewnymi wymogami, o czym nikt nie mówi telewizji, prasie, wprowadzając w błąd, że każdy 
może sobie chować tak jak sobie chce, tj.: maty muszą być, dezynfekcja musi być. 
 

Przewodniczący Rady Powiatowej Podlaskiej Izby Rolniczej Pan Daniel Gajewski – wskazał, że nie 
trzeba mieć ogrodzenia. 
 

Sołtys Pani Ewa Więcko – zwróciła uwagę, iż rolnik musi zgłosić, że zabił, zwarzyć mięso…   
 

Przewodniczący Rady Powiatowej Podlaskiej Izby Rolniczej Pan Daniel Gajewski – wyjaśnił, że zasady 
dotyczące identyfikacji i rejestracji zwierząt obowiązują także w przypadku hodowli trzody na własne 
potrzeby, tzn. świnka nie może wyjechać poza gospodarstwo, ona musi być wyhodowana i zjedzona  
w gospodarstwie. Zmiana dotyczy tylko ilością kontroli, bo ktoś, kto dzisiaj hoduje większą ilość trzody, 
to te kontrole są przeprowadzane nawet cztery razy do roku. Najważniejsze, aby przed rozpoczęciem 
hodowli najlepiej wszystko wcześniej ustalić z weterynarią. 
 

Sołtys Pan Wojciech Żukowski – wniósł zapytanie odnośnie obowiązkowych ubezpieczeń zasiewów 
najmniej 50%, a mianowicie, jeżeli ktoś nie ubezpieczy, czy to dalej obowiązuje, że Wójt może ukarać. 
 

Przewodniczący Rady Powiatowej Podlaskiej Izby Rolniczej Pan Daniel Gajewski – odpowiedział, że 
ustawa obowiązuje, ale ona jest martwym przepisem. Większość włodarzy gmin nie respektuje tego, bo 
tak naprawdę jest to w interesie rolnika i opłaca się ubezpieczać, ponieważ Państwo współfinansuje 
ogólnie dopłaty do ubezpieczenia. Zachęca do ubezpieczenia upraw od jednego z ryzyk: gradobicie, 
deszcz nawalny, bo jak zawsze wychodzi susza, to ubezpieczony ma dużo wyższe odszkodowanie. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – poinformował, że w przedstawionym sprawozdaniu została 
zawarta merytoryczna działalność Urzędu za okres od 16 maja br. do 15 czerwca br., a w dniu 
dzisiejszym otwieramy i oddajemy do użytku stadion sportowy, inwestycja została zakończona. Dalej 
trwa realizacja na terenie Gminy Raczki, budowy i rozbudowy dwóch dróg, tj.: droga Bolesty - Bolesty 
Stare oraz droga do PSZOK-u. Podobnie trwa realizacja drugiego etapu rewitalizacji, kamienie, które 
były na tym placu, zostaną zdjęte i poprawione zostanie podłoże, ale one pozostaną. Zmodernizowany 
zostanie jedynie teren przy chodnikach, ale kamienie zostaną. Kontynuowany jest remont sali 
gimnastycznej w Raczkach. Poinformował, że ogłoszono dwa przetargi: jeden dotyczy likwidacji barier 
architektonicznych w ciągach komunikacji pieszej w ramach Rewitalizacji w centrum Raczek - etap III, 
tj. remontu tego parku obok Straży Pożarnej m.in. chodników, wiat przystankowych, oświetlenia, oraz 
drugi dotyczy przebudowy, rozbudowy, remontu drogi dojazdowej przy cmentarzu przy parkanie. 
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Radni nie wnieśli zapytań, uwag do sprawozdania z działalności Wójta. 
 

Załącznik Nr 1. – Sprawozdanie Wójta z pracy w okresie między sesjami. 
 

Pkt 5. Interpelacje i zapytania radnych (składane w formie papierowej), wolne wnioski Radnych. 
 

Nie zostały wniesione interpelacje i zapytania radnych w formie papierowej. 
 

Pkt 6. Informacja Wójta o zgłoszonych żądaniach i wydanych decyzjach, związanych z ustaleniem 
planu miejscowego. 
 

Zastępca Wójta Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – poinformowała, że w okresie objętym informacją, 
nie zgłoszono żądań, o których mowa w art. 36 ust. 1 pkt 2 ustawy, i w okresie objętym informacją, 
dotyczącą decyzji ustalających opłaty planistyczne, też nie wydano żadnej decyzji dotyczących 
jednorazowej opłaty z tytułu wartości nieruchomości, w związku z ich sprzedażą. 
 

Radni nie wnieśli uwag do przedstawionej informacji.  
 

Załącznik Nr 2. – Informacja Wójta o zgłoszonych żądaniach i wydanych decyzjach, związanych z 
ustaleniem planu miejscowego. 

 

Pkt 7. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie powołania Zespołu ds. zaopiniowania kandydatów 
zgłoszonych na ławników Sądu Rejonowego w Suwałkach na kadencję 2024-2027. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – poinformował, że taki skład zespołu wskazał i na 
Komisjach zostało to analizowane. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 12 głosami „za”, przy 
3 głosach „wstrzymujących się”. 
 

Załącznik Nr 3. – Uchwała Nr XL/283/23. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 11 pkt 7 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt. 8. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie trybu i sposobu powoływania oraz odwoływania 
członków Zespołu Interdyscyplinarnego ds. Przeciwdziałania Przemocy Domowej w Gminie 
Raczki. 
 

Pracownik GOPS Pani Matra Litwiniuk – wyjaśniła, że konieczność podjęcia uchwały wynika  
z nowelizacji ustawy o przeciwdziałaniu przemocy w rodzinie. Od 22 czerwca obowiązuje już ustawa  
o przeciwdziałaniu przemocy domowej. Nowelizacja wprowadza szereg rozwiązań, które mają usprawnić 
lokalny system przeciwdziałania przemocy. W związku z tym rodzi obowiązek wprowadzenia szeregu 
zmian. 
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Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 15 głosami „za”.   
 

Załącznik Nr 4. – Uchwała Nr XL/284/23. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 11 pkt 8 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 9. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie przyjęcia Regulaminu udzielania pomocy 
materialnej o charakterze socjalnym dla uczniów zamieszkałych na terenie Gminy Raczki. 
 

Zastępca Wójta Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – wyjaśniła, że do tej pory, pomoc materialna  
o charakterze socjalnym dla uczniów, była realizowana przez Urząd Gminy Raczki. Po podjęciu uchwały, 
ta procedura zostanie realizowana przez Gminny Ośrodek Pomocy Społecznej. 
Druga uchwała dotycząca upoważnienia Kierownika Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej, po jej 
podjęciu da możliwość wydawania decyzji przez Kierownika tej instytucji. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski - poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 15 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 5. – Uchwała Nr XL/285/23. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 11 pkt 9 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 10. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie upoważnienia Kierownika Gminnego Ośrodka 
Pomocy Społecznej w Raczkach do prowadzenia postępowań i wydawania decyzji 
administracyjnych w sprawach świadczeń pomocy materialnej dla uczniów o charakterze 
socjalnym.  
 

Przewodniczący Rady Gminy Piotr Słowikowski – nadmienił, że przesłanka podjęcia niniejszej uchwały 
przedstawiona była przy omawianiu poprzedniej uchwały. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
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Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 15 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 6.– Uchwała Nr XL/286/23. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 11 pkt 10 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 11. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustalenia wysokości 
opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego uczniów objętych wychowaniem przedszkolnym 
do końca roku szkolnego w roku kalendarzowym, w którym dziecko kończy 6 lat w szkołach 
prowadzonych przez Gminę Raczki. 
 

Zastępca Wójta Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – wyjaśniła, że zmiana ta wynika z obwieszczenia 
Ministra Edukacji i Nauki w sprawie wysokości wskaźnika waloryzacji. I ten wskaźnik waloryzacji, 
wynosi od 1 września 2023 roku - 1,30 zł. W sumie, po zastosowaniu tego wskaźnika, opłata wzrośnie  
o 14,72 zł. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 15 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 7.– Uchwała Nr XL/287/23. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 11 pkt 11 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 12. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie szczegółowego sposobu określenia wymagań, 
jakie powinien spełniać przedsiębiorca ubiegający się o uzyskanie zezwolenia w zakresie 
opróżnianie zbiorników bezodpływowych i osadników w instalacjach przydomowych oczyszczalni 
ścieków i transportu nieczystości ciekłych. 
 

Zastępca Wójta Gminy Pani Ewa Konstantynowicz – wyjaśniła, że proponowany projekt uchwały 
uwzględnia zmiany wynikające z ustawy o zmianie Prawo Wodne oraz niektórych innych ustaw 
dotyczące określenia dla przedsiębiorców zajmujących się opróżnianiem osadników w instalacjach 
przydomowych oczyszczalni ścieków i należy to do sierpnia br. zmienić w dotychczasowych uchwałach. 
W związku z tym, przedstawiony został nowy tekst uchwały. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
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Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 15 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 8.– Uchwała Nr XL/288/23. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 11 pkt 12 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 13. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Raczki na 2023 r. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – poinformowała, że proponowane zmiany w budżecie 
skutkują zwiększeniem budżetu o kwotę 640.000,00 zł. i przedstawiła główne propozycje zmian  
w budżecie gminy: 
- w planie dochodów budżetu Gminy zwiększono dochody o kwotę - 64.875 zł, które dotyczą zwrotu  
z ZUS nadpłaconych składek na ubezpieczenie społeczne i zdrowotne za podopiecznych GOPS,  
- w planie wydatków budżetu Gminy zwiększono wydatki o łączną kwotę - 754.875 zł, w tym 
dotyczących przekazania do Podlaskiego Urzędu Wojewódzkiego środków z nadpłaconych składek na 
ubezpieczenie społeczne i zdrowotne za podopiecznych GOPS - 64.875 zł oraz wydatków majątkowych 
w zakresie drogownictwa, oświaty i wychowania oraz kultury fizycznej - 690.000 zł, 
- zwiększono plan wydatków majątkowych o łączną kwotę - 690.000 zł, które dotyczą następujących 
inwestycji:  

a) Modernizacja sali sportowej przy Szkole Podstawowej w Raczkach - 160.000 zł,  
b) Modernizacja i przebudowa stadionu sportowego przy Szkole Podstawowej w Raczkach - 30.000 zł,  
c) Przebudowa drogi dojazdowej do cmentarza w Raczkach 0+000 - 0+238 dł. odcinka 0,238 km -
50.000 zł (środki zostały przesunięte z inwestycji pn.: "Likwidacja barier architektonicznych w ciągu 
komunikacji pieszej w ramach Rewitalizacji Parku w centrum Raczek - Etap III",  
d) Utwardzenie placu na działce geodezyjnej nr 389/52 w Raczkach - 450.000 zł,  

- zwiększono przychody budżetu o 640.000 zł - wprowadzono plan nadwyżki z lat ubiegłych i po 
zmianach wynoszą 2.374.288,73 zł. Rozchody nie uległy zmianie,  
- zaktualizowano plan przychodów i kosztów ZGKiM Raczki - zwiększenie o 60.000 zł. 
Po dokonanych zmianach budżet, jeśli chodzi o dochody wyniosą 38.174.930,09 zł, a wydatki - 
39.853.914,82 zł. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 12 głosami „za”, przy 
2 głosach „wstrzymujących się”. 
 

Załącznik Nr 9.– Uchwała Nr XL/289/23. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 11 pkt 13 do niniejszego protokołu. 
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Pkt 14. Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej 
Gminy Raczki na lata 2023– 2026. 
 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Grzędzińska – wyjaśniła, że proponowane zmiany w Wieloletniej 
Prognozie Finansowej dotyczą one tylko 2023 roku, w związku z wprowadzonymi zmianami w budżecie, 
tj. należy uaktualnić plan dochodów i wydatków w roku bieżącym oraz ponadto, zwiększyć plan 
przychodów na sfinansowanie właśnie zwiększonego deficytu kwotę 640.000,00 zł, o kwotę pochodzącą 
z rozliczenia poprzedniego roku, i zwiększyć plan wolnych środków z poprzedniego roku. W związku  
z tym, plan przychodów po dokonanych zmianach wyniesie 2.374.282,73 zł. Nadmieniła, że kolejne lata 
Prognozy zostają bez zmian. 
 

Radni nie wnieśli zapytań do tego punktu. 
 

Przewodniczący Komisji Oświaty, Pomocy Społecznej i Budżetu Piotr Naruszewicz – poinformował, że 
członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Komisji Infrastruktury Wiejskiej, Ochrony Środowiska i Rolnictwa Wiesław Kłoczko – 
poinformował, że członkowie Komisji pozytywnie zaopiniowali przedstawiony projekt uchwały. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – poddał pod głosowanie projekt uchwały. 
 

Stwierdził, że w wyniku głosowania jawnego uchwała została przyjęta przez Radę: 15 głosami „za”. 
 

Załącznik Nr 10.– Uchwała Nr XL/290/23. 
 

Imienny wykaz głosowania jawnego stanowi załącznik Nr 11 pkt 14 do niniejszego protokołu. 
 

Pkt 15. Odpowiedzi na zapytania Sołtysów, wolne wnioski Radnych, oświadczenia. 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – poinformował, że Gmina otrzymała środki na odbiór folii  
i została podpisana umowa. Obecnie ustalane są w tym zakresie szczegóły i harmonogram. Harmonogram 
zostanie przedstawiony na stronie internetowej. Realizacja tego zadania będzie odbywać się tak, jak  
w ubiegłych latach. Wszyscy zainteresowani będą powiadomieni i ta folia zostanie odebrana na 
zgłoszenie telefoniczne. Trzeba będzie podać ilości tej folii i sznurka. 
 

Sołtys Pani Ewa Więcko – wniosła zapytanie, czy po folię będą przyjeżdżać, czy samemu należy 
przywozić? 
 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – odpowiedział, że tak, jak w ubiegłych latach samemu trzeba 
będzie przywozić, ale będzie odebrana na pewno. 
 

Sołtys Pani Ewa Więcko – wniosła zapytanie, bo mieszkańcy pytają, co z tym szczepieniem dzieci  
w wieku 12 lat dla mieszkańców? Czy Gmina coś w tym kierunku robi, czy mieszkańcy mają się sami 
zapisywać? Czy poczekać z tym? 
Następnie wniosła zapytanie od mieszkańców odnośnie drogi w Kuriankach Drugich w kierunku posesji 
nr 1. 
 

Sołtys Pan Wojciech Żukowski – wniósł trzy zapytania:  
- dotyczące poprawy poboczy na zakręcie w Małych Raczkach przy posesji nr 3, bo tam jest bardzo 
niebezpiecznie. Już drugi rok o to wnosi, a dobrze by było to załatwić,  
- czy powstanie wc, jak będzie realizowana rewitalizacja tego parku przy przystankach? 
- dlaczego nie przedłużono dzierżawy tablicy LGR? 
 



14 

Wójt Gminy Raczki Andrzej Szymulewski – odpowiedział, że Gmina w tym roku nie posiada środków na 
sfinansowanie szczepień przeciwko HPV. Możliwe będzie dopiero, jak w przyszłorocznym budżecie 
zostaną zarezerwowane środki na ten cel oraz należy ustalić, kto się podejmie wykonania tych szczepień. 
Wyjaśnił, że były trudności ze znalezieniem projektanta na wykonanie projektu drogi w Kuriankach, ale 
jest w trakcie projektowania.  
Odnośnie zakrętu w Małych Raczkach przy posesji nr 3 poczynione zostały pewne ustalenia  
z właścicielem tej posesji. Na razie sam poprawił pobocze, aby nie dochodziło do niszczenia jego płotu. 
Właściwa poprawa tego zakrętu nastąpi przy budowie i przebudowie drogi w Małych Raczkach, po 
wyłonieniu firmy w drodze przetargu zobowiążemy tą firmę do tego. 
Wspomniał, że sprawa wc powraca, jak bumerang i na dzień dzisiejszy nie przewiduje się jego powstania. 
Postawiony zostanie z jednej strony jeden Toi Toi a z drugiej strony drugi Toi Toi. Może przy kolejnym 
etapie rewitalizacji tego parku, jeśli będzie możliwość pozyskania trochę pieniędzy w przyszłości, 
planowane jest wykonanie nawierzchni dookoła tego parku i też chodnika, to wtedy ewentualnie, można 
będzie pomyśleć o jakimś podłączeniu, żeby to nie było stacjonarne jakieś szambo, ale podłączone do 
kanalizacji. Do rozważenia postawia temat powstania szaletu, w jakiej formie to ma być, czy to ma być 
płatne, zamykane, ewentualnie komuś wydzierżawione, kto chciałby to poprowadzić no, bo ktoś musi to 
sprzątać. 
Odpowiedział podjęta została decyzja, iż tablicy informacyjnej na placu targowym nikomu nie będzie 
udostępniana. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – przypominał, że o godzinie 1300 nastąpi otwarcie Stadionu 
sportowego i zaprasza państwa sołtysów, państwa radnych i mieszkańców. 
 

Pkt 16. Zakończenie obrad. 
 

Przewodniczący Rady Piotr Słowikowski – stwierdził, że porządek sesji został wyczerpany  
i poinformował, że protokół z dzisiejszej sesji zostanie sporządzony i wyłożony do publicznego wglądu 
na 3 dni przed terminem kolejnej sesji w pokoju Nr 1 w Urzędzie Gminy Raczki oraz w Biuletynie 
Informacji Publicznej Gminy Raczki.  
Podziękował Wójtowi, Radnym, pracownikom Urzędu Gminy za udział w obradach Rady Gminy. 
 

„Zamykam XL Sesję Rady Gminy Raczki”. 
 

Przewodniczący Rady 
 

   Piotr Słowikowski  
Protokołowała 
 

Danuta Grabowska 


